

碱土金属氧化物对丙三醇和苯胺气相合成 3-甲基吲哚的 Cu/SiO₂-Al₂O₃ 催化剂的作用

王兆宇, 李晓辉, 张跃, 石雷*, 孙琪

辽宁师范大学功能材料化学研究所, 辽宁大连 116029

WANG Zhaoyu, LI Xiaohui, ZHANG Yue, SHI Lei*, SUN Qi

Institute of Chemistry for Functionalized Materials, Liaoning Normal University, Dalian 116029, Liaoning, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (1083KB) [HTML \(1KB\)](#) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 研究了碱土金属氧化物的添加对丙三醇和苯胺气相合成 3-甲基吲哚的 Cu/SiO₂-Al₂O₃ 催化剂性能的影响, 采用 X 射线衍射、透射电镜、H₂ 程序升温还原、NH₃ 程序升温脱附以及热重-差热等技术对催化剂进行了表征。结果表明, MgO 能加强活性组分和载体之间的相互作用, 从而促进铜粒子在载体上的分散。另外, MgO 能增加弱酸中心数, 并且抑制积炭的形成, 因而 Cu-MgO/SiO₂-Al₂O₃ 催化剂性能大大提高; 而 CaO, SrO 或 BaO 的加入不利于 Cu/SiO₂-Al₂O₃ 催化剂上 3-甲基吲哚的生成。这是由于铜粒子在载体上的分散度变差, 而且在 Cu-SrO/SiO₂-Al₂O₃ 及 Cu-BaO/SiO₂-Al₂O₃ 催化剂上弱酸中心数较少。碱土金属氧化物的加入不能改变催化剂上积炭的结构。

关键词:

Abstract: The effect of the addition of an alkaline-earth metal oxide (MgO, CaO, SrO or BaO) to a Cu/SiO₂-Al₂O₃ catalyst for the vapor-phase synthesis of 3-methylindole from glycerol and aniline was investigated. The catalysts were characterized by X-ray diffraction, transmission electron microscopy, H₂ temperature-programmed reduction, NH₃ temperature-programmed desorption, and thermogravimetric and differential thermal analysis. MgO reinforced the interaction between copper and the support, which promoted the dispersion of Cu particles. In addition, MgO increased the amount of weak acid sites and inhibited the formation of coke. As a result, the addition of MgO to Cu/SiO₂-Al₂O₃ gave a much improved catalyst. Adding CaO, SrO or BaO to Cu/SiO₂-Al₂O₃ deteriorated the catalysts because the dispersion of Cu particles became worse and the amounts of weak acid sites on Cu-SrO/SiO₂-Al₂O₃ and Cu-BaO/SiO₂-Al₂O₃ were fewer. The addition of the alkaline-earth metal oxides did not change the texture of the coke formed.

Keywords: [copper](#), [silica](#), [aluminum oxide](#), [alkaline-earth metal oxides](#), [3-methylindole](#), [glycerol](#), [aniline](#)

收稿日期: 2012-02-21; 出版日期: 2012-06-12

引用本文:

王兆宇, 李晓辉, 张跃等. 碱土金属氧化物对丙三醇和苯胺气相合成 3-甲基吲哚的 Cu/SiO₂-Al₂O₃ 催化剂的作用[J] 催化学报, 2012,V33(7): 1139-1145

WANG Zhao-Yu, LI Xiao-Hui, ZHANG Yue etc .Effect of Alkaline-Earth Metal Oxides on Cu/SiO₂-Al₂O₃ Catalyst for Vapor-Phase Synthesis of 3-Methylindole from Glycerol and Aniline[J] Chinese Journal of Catalysis, 2012,V33(7): 1139-1145

链接本文:

[http://www.chxb.cn/CN/10.1016/S1872-2067\(11\)60407-5](http://www.chxb.cn/CN/10.1016/S1872-2067(11)60407-5) 或 <http://www.chxb.cn/CN/Y2012/V33/I7/1139>

Service
▶ 把本文推荐给朋友 ▶ 加入我的书架 ▶ 加入引用管理器 ▶ Email Alert ▶ RSS
作者相关文章
▶ 王兆宇 ▶ 李晓辉 ▶ 张跃 ▶ 石雷 ▶ 孙琪

- [1] Kamijo S, Yamamoto Y. J Org Chem, 2003, 68: 4764
- [2] Hulcoop D G, Lautens M. Org Lett, 2007, 9: 1761
- [3] Xie C, Zhang Y, Huang Z, Xu P. J Org Chem, 2007, 72: 5431
- [4] Howe-Grant M, Kirk-Othmer Encyclopedia of Chemical Technology, 4th Ed. New York: John Wiley & Sons, 1995. 161
- [5] Howe-Grant M, Kirk-Othmer Encyclopedia of Chemical Technology, 3rd Ed. New York: John Wiley & Sons, 1989. 213
- [6] Tiwari R K, Singh D, Singh J, Yadav V, Pathak A K, Dabur R, Chhillar A K, Singh R, Sharma G L, Chandra R, Verma A K. Bioorg Med Chem Lett, 2006, 16: 413
- [7] Aggarwal B B, Shishodia S. Biochem Pharm, 2006, 71: 1397
- [8] Kaplanlkl Z A, Turan-Zitouni G, Özdemir A, Revial G. Eur J Med Chem, 2008, 43: 155
- [9] Pedras B, Oliveira E, Santos H, Rodriguez L, Lodeiro C. Inorg Chim Acta, 2009, 362: 2627

- [10] Simoneau C A, Strohl A M, Ganem B. Tetrahedron Lett, 2007, 48: 1809 
- [11] Robinson B. Chem Rev, 1963, 63: 373 
- [12] Magnus P, Mitchell I S. Tetrahedron Lett, 1998, 39: 4595 
- [13] Siwach P, Singh S, Gupta R K. Catal Commun, 2009, 10: 1577 
- [14] Jensen T, Pedersen H, Bang-Andersen B, Madsen R, Jorgen-sen M. Angew Chem, Int Ed, 2008, 47: 888 
- [15] Simoneau C A, Strohl A M, Ganem B. Tetrahedron Lett, 2007, 48: 1809 
- [16] Cho C S, Kim J H, Kim T J, Shim S C. Tetrahedron, 2001, 57: 3321 
- [17] Campanati M, Franceschini S, Piccolo O, Vaccari A. J Catal, 2005, 232: 1
- [18] Subrahmanyam M, Gopal D V, Srinivas B, Durgakumari V. Appl Catal A, 2002, 224: 121 
- [19] 郑佳聪, 刘静, 谭伟, 石雷, 孙琪. 催化学报 (Zheng J C, Liu J, Tan W, Shi L, Sun Q. Chin J Catal), 2008, 29: 1199 
- [20] Valliyappan T, Bakhshi N N, Dalai A K. Bioresour Technol, 2008, 99: 4476 
- [21] Wang Z X, Zhu J, Fang H Y, Prior B A. Biotechnol Adv, 2001, 19: 201 
- [22] Yazdani S S, Gonzales R. Curr Opin Biotechnol, 2007, 18: 213 
- [23] Sun W, Liu D Y, Zhu H Y, Shi L, Sun Q. Catal Commun, 2010, 12: 147 
- [24] Zhang B, Tang X, Li Y, Xu Y, Shen W. Int J Hydrogen En-ergy, 2007, 32: 2367 
- [25] Goodarznia S, Smith K J. J Mol Catal A, 2010, 320: 1 
- [26] Panagiotopoulou P, Kondarides D I. Appl Catal B, 2011, 101: 738 
- [27] Chang J, Wang A J, Liu J, Li X, Hua Y K. Catal Today, 2010, 149: 122 
- [28] Xu H Y, Chu W, Luo J J, Zhang T. Chem Eng J, 2011, 170: 419 
- [29] Ji D H, Zhu W C, Wang Z L, Wang G J. Catal Commun, 2007, 8: 1891 
- [30] de la Osaa A R, De Lucas A, Valverdea J L, Romeroa A, Monteagudob I, Cocab P, Sánchez P. Catal Today, 2011, 167: 96 
- [31] Tian P, Liu Z M, Wu Z B, Xu L, He Y L. Catal Today, 2007, 93-95: 735

没有找到本文相关文献